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 الملخص

ش انجبيعٙ يعشفت أعضبء ْٛئت انخذسٚش فٙ جبيعت الاصخملال بطشق انخذسٚ تْذفج ْزِ انذساصت انخعشف انٗ  دسج

ٔاصخخذايٓى نٓب، ببلإضبفت نبٛبٌ أثش كم يٍ يخغٛشاث انًؤْم انعهًٙ، ٔصُٕاث انخبشة فٙ انخذسٚش انجبيعٙ، ٔانبشَبيج انز٘ ٚذسصّ 

ٔنخذمٛك أْذاف انذساصت لبيج انببدثت بخطٕٚش   ،انًذبضش، فٙ يعشفت أعضبء ْٛئت انخذسٚش بطشق انخذسٚش انجبيعٙ ٔاصخخذايٓى نٓب

( طشٚمت حذسٚش جبيعٛت ٔحكٌٕ يجخًع انذساصت يٍ جًٛع أعضبء ْٛئت انخذسٚش فٙ جبيعت الاصخملال 91شث فمشاحٓب عٍ )اصخببَت عبّ

 ( عضٕ ْٛئت حذسٚش، ٔحٕصهج انذساصت إنٗ يب ٚهٙ:87ٔعذدْى )

أٌ دسجت يعشفت أعضبء ْٛئت انخذسٚش فٙ جبيعت الاصخملال نطشق انخذسٚش انجبيعٙ كبَج كبٛشة فٙ طشٚمت -9 

انذٕاسٔطشٚمت انطشح ٔانًُبلشت  ٔضعٛفت فٙ طشٚمت انخعهٛى انًبشيج بًُٛب كبَج دسجت يعشفخٓى فٙ  ببلٙ طشق انخذسٚش حخشأح 

 بٍٛ انًخٕصط ٔانضعٛف.

دسجت اصخخذاو أعضبء ْٛئت انخذسٚش نطشق انخذسٚش انجبيعٙ كبَج كبٛشة فٙ طشٚمت انذٕاسٔطشٚمةت انطةشح ٔانًُبلشةت    -2    

شة انًذعًت ببنٕصبئم انخعهًٛٛت ٔطشٚمت انخذسٚب انعًهٙ  ٔضعٛفت فٙ طشٚمت انًششٔع  ٔحشٔادج دسجت اصةخخذايٓى  ٔطشٚمت انًذبض

 نطشق انخذسٚش الأخشٖ بٍٛ انًخٕصط ٔانضعٛف.

( بٍٛ يعشفت أعضبء ْٛئت انخذسٚش بطةشق انخةذسٚش   α= 5...عذو ٔجٕد فشٔق راث دلانت إدصبئٛت عُذ يضخٕٖ انذلانت)-3   

ٔاصةخخذايٓى نٓةةب فةٙ كةم يةةٍ طشٚمةت انذةٕاس ٔانًُبلشةةت ٔالاصخمصةبء ٔدةم انًشةةكلاث ٔالاصةخمشاء ٔالاصخكشةبف ٔانخةةذسٚب          انجةبيعٙ  

 انعًهٙ، بًُٛب حٕجذ فشٔق راث دلانت أدصبئٛت بٍٛ يعشفخٓى ٔاصخخذايٓى نطشق انخذسٚش انجبيعٙ الأخشٖ.

(  بٍٛ اصخجبببث اعضبء ْٛئت انخذسٚش  فةٙ دسجةت   α= 5...عذو ٔجٕد فشٔق راث دلانت ادصبئٛت عُذ يضخٕٖ انذلانت )-4   

 يعشفت أعضبء ْٛئت انخذسٚش نطشق انخذسٚش انجبيعٙ حعزٖ نًخغٛش انًؤْم انعهًٙ ٔ صُٕاث انخبشة ٔانبشَبيج انز٘ ٚذسصّ.

دسجةت   (  بٍٛ اصةخجبببث اعضةبء ْٛئةت انخةذسٚش  فةٙ      α= 5...عذو ٔجٕد فشٔق راث دلانت ادصبئٛت عُذ يضخٕٖ انذلانت ) -5

اصخخذاو أعضبء ْبئت انخذسٚش نطشق انخذسٚش انجبيعٙ حعزٖ نًخغٛةش انًؤْةم انعهًةٙ  بًُٛةب حٕجةذ فةشٔق راث دلانةت ادصةبئٛت عُةذ          

( حعزٖ نًخغٛش انبشَبيج انز٘ ٚذسصّ عضٕ ْٛئت انخذسٚش ٔنًخغٛش صُٕاث انخبةشة ٔنصةبنخ اعضةبء ْٛئةت     α= 5...يضخٕٖ انذلانت )

 صُٕاث . 5شايج انبكبنٕسٕٚس ٔيٍ نذٚٓى خبشة أكثش يٍ انخذسٚش انزٍٚ ٚذسصٌٕ فٙ ب

ٔفةةٙ ضةةٕء  َخةةبئج انذساصةةت أٔصةةج انببدثةةت ببنعذٚةةذ يةةٍ انخٕصةةٛبث انخةةٙ ًٚكةةٍ أٌ حضةةٓى فةةٙ حذضةةٍٛ عًةةم انًةةذسس انجةةبيعٙ   

 . ٔالاسحمبء بًضخٕاِ

Abstract.  
It is important to recognize that methods of teaching link thoughts and actions because 

teaching is not entirely about one or another.  Thus, this study was conducted to determine 

the knowledge and usage of Al Istiqlal University (IU) faculty members of different methods 

of teaching.  In addition, the study sought to examine the influence of variables such as: 

qualification, experience, and the programs taught on teaching staff knowledge and usage of 

different teaching methods.  A five-point Likert Scale questionnaire was administered to all 

faculty members (78).  Results indicated that IU faculty members' knowledge of teaching 

methods like debate and questioning was high, and their knowledge of teaching methods like 

programmed instruction was low; however, their knowledge of the rest of teaching methods 

ranged between moderate and low.  Concerning the implementation of the methods, it was 

revealed that faculty members' use of methods like debate, lecturing accompanied with aids 

and experiential learning was high, but low in projects. No significant differences were found 
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 in faculty members' knowledge and use of teaching methods regarding debate, problem 

solving, induction, discovery learning and experiential learning; meanwhile, there were 

significant differences in their knowledge and the use of the rest.  Additionally, qualification, 

experience, and the programs taught did not influence the knowledge of faculty members in 

teaching methods. Moreover, no statistically significant differences were found in faculty 

members' use due to qualification variables, whereas, there were statistically significant 

differences in their use of teaching methods due to the programs taught and experience 

variables in favor of those who teach Bachelor programs  and in favor of those who have 

more than five years experience.  

Keywords: teaching methods, knowledge, experience, qualification 

  

 خلفية الدراسة وأهنيتها: 
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 رجبء سىيذاند. 
 

 

 

     

        

       

       

       

   

 مشللة الدراسة وأسئلتها: 
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 أهداف الدراسة:

 

 

 

 

 

 

 حدود الدراسة:

 مصطلحات الدراسة: 

 

 الدراسات السابقة:
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 رجبء سىيذاند. 
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 رجبء سىيذاند. 
 

 

 ( Shore & et al ,1990)

 

 :            الطريقة والإجراءات

  

 
 3646.2

 42

78

 

 

 

   

   

   



 

 01 

 بدرجة معرفة أعضبء هيئة التذريس في جبمعة الاستقلال بطرق التذريس الجبمعي واستخذامهم له

 

أداة الدراسةة: 

 

 

 

 

  

 

صةدق ادداة: 

ثبةات ادداة 

Chronbach Alpha

 



 

 00 

 

 رجبء سىيذاند. 
 

متغيرات الدراسةة:  
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 المعالجات الإحصائية:

(SPSS

Paired Samples t 

test

One Way ANOVA

Chronbach Alpha

Post Hoc 

Tests



 

 01 

 بدرجة معرفة أعضبء هيئة التذريس في جبمعة الاستقلال بطرق التذريس الجبمعي واستخذامهم له

 

 
  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

  

 

 

 

  

 



 

 02 

 

 رجبء سىيذاند. 
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 رجبء سىيذاند. 
 

 

 النتائج المتعلقة بسؤال الدراسة الرابع:

Independent t-test

 

  

t 
 

    

 2.48 0.34 2.44 0.27 0.527 0.599 

76

5

α

  

     

   

2.46 
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0.169  0.08

4 0.920 0.403 

 

6.871 750.09
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7.040 77  

α
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 النتائج المتعلقة بسؤال الدراسة الخامس:

 

Independent t-test

One-Way ANOVA

 

  

t  

    

 2.11 0.24 2.19 0.29 1.318 0.192 

76
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 رجبء سىيذاند. 
 

 

α
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    F 

 

0.473  0.236 

3.549 0.034

 

4.994 75 0.067 

 5.467 77  

 

α

Post Hoc Tests

 

Post Hoc Tests

     

  0.08459 -0.0905 

   -0.1751* 

 

   

α
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 التوصيات:  
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 رجبء سىيذاند. 
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